

# نشرة مركز قطر للقيادات

إصدار الربع الثالث 2025



[www.qlc.qa](http://www.qlc.qa)



[qlc.qa](https://www.instagram.com/qlc.qa)



[qlc\\_qa](https://twitter.com/qlc_qa)

# لقاء فخامة الرئيس بول كاغامي، رئيس جمهورية رواندا برنامج القيادات الحكومية

أغسطس 2025



استقبل فخامة الرئيس بول كاغامي، رئيس جمهورية رواندا، وفد منتسبي برنامج القيادات الحكومية برئاسة السيد عبدالله محمد خليفة البنعلي، المدير العام لمركز قطر للقيادات، وذلك خلال رحلتهم التعليمية إلى كيغالي. وقد شارك فخامته المنتسبين تجربته في القيادة وكيفية التعامل مع المواقف والتحديات، مستعرضاً مسيرة بلاده في التحول من آثار الإبادة إلى نموذج رائد في التنمية والإصلاح المؤسسي. كما شملت الرحلة زيارات ميدانية لعدد من المؤسسات الحكومية والأكاديمية والمراكز المالية، بهدف تبادل الخبرات الدولية وتطوير الكفاءات الوطنية في مجالات التنمية والابتكار وإدارة الموارد

# الأخبار و الفعاليات

## انطلاق النسخة الثانية من برنامج القيادات اليافة - الزمالة الدولي

يوليو 2025

انطلقت أعمال النسخة الثانية من برنامج القيادات اليافة - الزمالة الدولي بالتعاون مع اليونتر في الولايات المتحدة الأمريكية، بمشاركة 15 منتسبًا من طلاب الجامعات في الدولة للعام الثاني على التوالي. استمر البرنامج لمدة شهر كامل، وقد شمل تدريبات وفرصًا تعليمية تطبيقية في مختلف مؤسسات ووكالات الأمم المتحدة



## لقاء مع سعادة الدكتور عبد العزيز بن ناصر بن مبارك آل خليفة الأمين العام للمجلس الوطني للتخطيط - برنامج القيادات اليافة (الزمالة الدولي)

يوليو 2025

التقى سعادة الدكتور عبد العزيز بن ناصر بن مبارك آل خليفة الأمين العام للمجلس الوطني للتخطيط بمنتسبي النسخة الثانية من برنامج القيادات اليافة - الزمالة الدولي، في مقر الأمم المتحدة في نيويورك، بحضور السيد عبدالله محمد خليفة البنعلي مدير عام مركز قطر للقيادات وسعادة السفير ماركو سوازو مدير معهد الأمم المتحدة للتطوير والبحث (UNITAR)، وشهد اللقاء نقاشات حول تجربة سعادته المهنية وما استفاده المنتسبون خلال تدريبهم العملي في منظمات الأمم المتحدة، مؤكدين أثر البرنامج في تطوير مسيرتهم القيادية



## لقاء مع سعادة الدكتور محمد بن عبدالعزيز الخليفي، وزير الدولة بوزارة الخارجية - برنامج القيادات اليافة (الزمالة الدولي)

يوليو 2025

التقى سعادة الدكتور محمد بن عبدالعزيز الخليفي، وزير الدولة بوزارة الخارجية، مع منتسبي برنامج القيادات اليافة - الزمالة الدولي وعرض على المنتسبين ملامح السياسة الخارجية للدولة وأبرز الإنجازات التي حققتها قطر مؤخرًا في مجال الوساطة الدولية، وشجع سعادته المنتسبين إلى البرنامج على الاستفادة من تجربة التدريب العملي في الأمم المتحدة والتي ستساهم في إثراء خبراتهم العملية



## انطلاق النسخة الثانية من برنامج القيادات اليافة - المعسكر الصيفي

يوليو 2025

أطلق مركز قطر للقيادات النسخة الثانية من برنامج القيادات اليافة - المعسكر الصيفي بالتعاون مع الجامعة الأمريكية في بيروت والذي يُشكل تجربة تعليمية وتدريبية متميزة مخصصة لطلاب المرحلة الثانوية، بمشاركة 60 طالبًا من مختلف مدارس دولة قطر. يهدف البرنامج إلى تنمية مهارات القيادة والعمل الجماعي وتعزيز روح المبادرة والتفكير النقدي، ضمن بيئة تفاعلية مصممة خصيصًا لدعم الجيل القادم من القادة



## جلسات نقاشية مع خريجي مركز قطر للقيادات - برنامج القيادات اليافة (المعسكر الصيفي)

يوليو 2025

نظم مركز قطر للقيادات جلسات نقاشية جمعت خريجي المركز مع منتسبي برنامج القيادات اليافة - المعسكر الصيفي، ناقشوا خلالها مفاهيم القيادة والخدمة المجتمعية وتطوير الذات، ضمن بيئة محفزة لتبادل الخبرات والرؤى المستقبلية



## فتح باب التسجيل في برنامج القيادات الوطنية لعام 2026

أغسطس 2025

أعلن مركز قطر للقيادات عن فتح باب التقديم لبرامج القيادات الوطنية 2026 والذي استمر خلال الفترة من 5-20 أغسطس 2025، وقد شهدت البرامج إقبالا مميّزا من عدد من الكفاءات الوطنية خلال هذه الفترة حيث استقبل المركز أكثر من 1200 طلب تقديم لهذا العام، فيما تواصل حاليًا مراحل التقييم لاختيار المتقدمين الأكثر كفاءة



## حفل ختام النسخة الثانية من برنامج القيادات اليافة

سبتمبر 2025

نظم مركز قطر للقيادات حفلًا تكريميًا احتفالًا بختام برنامج القيادات اليافة والذي يشمل الزمالة الدولي بالتعاون مع اليونتا، والمعسكر الصيفي بالتعاون مع الجامعة الأمريكية في بيروت، وقد جاء الحفل تتويجًا لمسيرة المشاركين وما حققوه من إنجازات خلال تجربتهم، وذلك بحضور سعادة الشيخ الدكتور عبدالله بن علي بن سعود آل ثاني، نائب رئيس مجلس الإدارة والعضو المنتدب، وأعضاء مجلس الإدارة والمدير العام وعدد من خريجي المركز وأولياء أمور وضيوف المشاركين



## لقاء مع سعادة السيد أولاف ميكلايست، سفير مملكة النرويج - برنامج القيادات المستقبلية

سبتمبر 2025

استضاف مركز قطر للقيادات سعادة السيد أولاف ميكلايست، سفير مملكة النرويج، في لقاء بعنوان "القيادة الدبلوماسية وما بعدها" مع منتسبي برنامج القيادات المستقبلية. ناقش المنتسبون مع سعادته أبرز الدروس المستفادة من رحلتهم التعليمية إلى النرويج وزيارات المؤسسات المعنية بالحكومة والاستدامة والابتكار، إضافة إلى تبادل الخبرات التي اكتسبوها من زيارتهم لمؤسسات رائدة، وما وفرت من فرص للتعلم وتعزيز التعاون في مجالات القيادة والتنمية والابتكار



## جلسة مع وفد صندوق النقد الدولي تحت عنوان ربط النظرية الاقتصادية بالسياسات في قطر وخارجها - QLC Spotlight

سبتمبر 2025

في جلسة حوارية تحت عنوان "صندوق النقد الدولي - ربط النظرية الاقتصادية بالسياسات في قطر وخارجها" استضاف مركز قطر للقيادات كل من الدكتور مارك جيرارد، والدكتور كين مياجيما، والدكتور ناثن بوتر، في فرصة لفائدة خريجي المركز للتفاعل المباشر مع فريق صندوق النقد الدولي، والاستماع إلى رؤاهم حول قطر والمنطقة، وتبادل الأفكار حول دور القطاع الخاص في رسم ملامح المستقبل



## جلسة لقاء مع قائد مع السيدة مشاعل علي الحمادي

سبتمبر 2025

نظّم مركز قطر للقيادات جلسة "لقاء مع قائد" استضاف فيها السيدة مشاعل علي الحمادي وكيل الوزارة المساعد لشؤون الحكومة الرقمية بوزارة الاتصالات وتكنولوجيا المعلومات، حيث شاركت خبراتها مع منتسبي برنامج القيادات الحكومية. تأتي هذه الجلسة كجزء من سلسلة جلسات ينظمها المركز بهدف تعزيز أساليب التعلم لدى المنتسبين وإثراء الحوار التفاعلي من خلال استضافة قيادات قطرية



## جلسة حوار مفتوح مع سعادة السيد أحمد بن سعيد جبر الرميحي

سبتمبر 2025

نظّم مركز قطر للقيادات بالتعاون مع رابطة الخريجين جلسة "حوار مفتوح" استضاف فيها سعادة السيد أحمد بن سعيد الرميحي مدير عام وكالة الأنباء القطرية، الذي شارك تجربته المهنية والقيادية مع عدد من خريجي المركز. تأتي الجلسة ضمن اللقاءات الشهرية التي تهدف إلى تعزيز التواصل وتبادل الخبرات عبر استضافة شخصيات قطرية بارزة



## المرحلة الثانية من مراحل التقييم - تقييم الأداء ضمن الفريق - للقبول في البرامج الوطنية 2026

سبتمبر 2025

أطلق مركز قطر للقيادات المرحلة الثانية من عمليات تقييم المتقدمين لبرنامج القيادات الوطنية 2026، والتمثلة في تقييم أدائهم ضمن فرق العمل، وذلك بهدف قياس قدراتهم وإمكاناتهم الفردية وفق منهجية دقيقة. واستمرت هذه المرحلة خلال الفترة من 14 إلى 25 سبتمبر 2025



## إطلاق النسخة الثانية من برنامج "قيادات" لتطوير القيادات المدرسية الحكومية

سبتمبر 2025

أطلقت وزارة التربية والتعليم والتعليم العالي، بالتعاون مع مركز قطر للقيادات وجامعة هارفارد، النسخة الثانية من برنامج "قيادات" لتطوير مهارات القيادات المدرسية الحكومية، بمشاركة 40 قائدًا تربويًا من مديري المدارس ونوابهم الأكاديميين والإداريين ويهدف البرنامج إلى بناء القدرات الوطنية في القيادة المدرسية، ونقل أفضل التجارب التعليمية العالمية، بما يساهم في تحسين تعلم الطلبة وتعزيز التميز المؤسسي في المدارس الحكومية



# الفعاليات القادمة

## النسخة الثانية من منتدى الابتكار القيادي

نوفمبر 2025

### منتدى الابتكار القيادي

### Leadership Innovation Forum

The Art of Decision Making | فن اتخاذ القرار

برعاية سعادة الشبيخة المياسة بنت حمد آل ثاني، رئيس مجلس إدارة مركز قطر للقيادات، ينظم المركز النسخة الثانية من "منتدى الابتكار القيادي" في الثاني من نوفمبر 2025، تحت عنوان : فن اتخاذ القرار

### انطلاق ورشة عمل الذكاء الاصطناعي

ينظم مركز قطر للقيادات ورشة عمل "أساسيات الذكاء الاصطناعي للقيادات في القطاع العام والخاص" بالتعاون مع معهد ماساتشوستس للتكنولوجيا باللغتين العربية والإنجليزية وذلك من 30 سبتمبر إلى 6 أكتوبر

### انطلاق سلسلة من الورش القانونية

ينظم مركز قطر للقيادات سلسلة ورش عمل قانونية من تقديم الدكتور/ عبد الرحمن سعد القحطاني وذلك من 11 أكتوبر إلى 15 نوفمبر

# الرحلات التعليمية



## رحلة تعليمية إلى جمهورية رومانيا برنامج القيادات الحكومية

أغسطس 2025



## الرحلة التعليمية إلى دولة إستونيا لبرنامج الوكلاء المساعدين "قيادات" بالتعاون مع ديوان الخدمة المدنية والتطوير الحكومي

من 25 إلى 29 أغسطس



## شركاؤنا



يعتمد نهج المركز على تكوين شراكات مع مؤسسات محلية ودولية ذات السمعة الطيبة وخبراء من مختلف المجالات والهيئات الحكومية لتعزيز جودة برامجنا وأهميتها. تساهم هذه الشراكات في توفير تجربة تعليمية استثنائية للمشاركين.

تابعنا على الموقع الإلكتروني لمركز قطر للقيادات وعبر منصات التواصل الاجتماعي، للاطلاع على أحدث الأخبار والمستجدات



قطر تسمو ... الأفق حدودي

🌐 [www.qlc.qa](http://www.qlc.qa) @ [qlc.qa](https://www.instagram.com/qlc.qa) X [qlc\\_qa](https://www.x.com/qlc_qa)

مركز  
قطر  
للقیادات



Qatar  
Leadership  
Centre

# QLC NEWSLETTER

Q3 EDITION 2025



[www.qlc.qa](http://www.qlc.qa)



[qlc.qa](https://www.instagram.com/qlc.qa)



[qlc\\_qa](https://twitter.com/qlc_qa)

## Meeting with H.E. President Paul Kagame, President of the Republic of Rwanda - Government Leaders Program

August 2025



H.E. President Paul Kagame, President of the Republic of Rwanda, welcomed participants of the Government Leaders Program, led by Mr. Abdulla Mohammed Khalifa Albinali, General Manager of Qatar Leadership Centre, during their educational visit to Kigali. His Excellency shared his leadership journey, highlighting strategies for navigating challenges and recounting Rwanda's transformation from the aftermath of genocide to becoming a leading model of development and institutional reform. The visit included field trips to governmental, academic, and financial institutions, providing participants with valuable international exposure to practices in development, innovation, and resource management.

# News & Events

## Launch of the Second Edition of the Young Leaders Program - International Fellowship

July 2025



The second edition of the Young Leaders Program - International Fellowship was launched in collaboration with the United Nations Institute for Training and Research (UNITAR) in the United States, with the participation of 15 university students from Qatar for the second consecutive year. The seven weeks-long program encompassed intensive training sessions and practical learning opportunities across various United Nations agencies and institutions.

## Meeting with H.E. Dr. Abdulaziz bin Nasser bin Mubarak Al-Khalifa, Secretary-General of the National Planning Council - Young Leaders Program (International Fellowship)

July 2025



H.E. Dr. Abdulaziz bin Nasser bin Mubarak Al-Khalifa, Secretary-General of the National Planning Council, met with participants of the second edition of the Young Leaders Program - International Fellowship at the United Nations Headquarters in New York. The meeting was attended by Mr. Abdulla Mohammed Khalifa Albinali, General Manager of Qatar Leadership Centre, and Ambassador Marco Suazo, Head of UNITAR. Discussions centered on Dr. Al-Khalifa's professional experiences and the participants' reflections on their practical training at United Nations organizations, highlighting the program's significant impact on their leadership development.

## Meeting with H.E. Dr. Mohammed bin Abdulaziz Al-Khulaifi, Minister of State at the Ministry of Foreign Affairs - Young Leaders Program (International Fellowship)

July 2025



H.E. Dr. Mohammed bin Abdulaziz Al-Khulaifi, Minister of State at the Ministry of Foreign Affairs, met with the participants of the Young Leaders Program - International Fellowship. He outlined the main features of Qatar's foreign policy and the country's recent achievements in international mediation. His Excellency encouraged the participants to capitalize on their practical training experiences at the United Nations, which serve as a valuable foundation for enhancing their professional expertise.

## Launch of the Second Edition of the Young Leaders Program - Summer Camp

July 2025



Qatar Leadership Centre launched the second edition of the Young Leaders Program - Summer Camp in collaboration with the American University of Beirut. The program offered a distinctive educational and training experience tailored for secondary school students, with the participation of 60 students from various schools across Qatar. It aimed to foster leadership skills, teamwork, initiative, and critical thinking within an interactive environment designed to support the next generation of leaders.

## Discussion Sessions with QLC Alumni - Young Leaders Program (Summer Camp)

July 2025



Qatar Leadership Centre organized interactive sessions bringing together alumni with participants of the Young Leaders Program - Summer Camp. Discussions revolved around concepts of leadership, community service, and personal development, providing a stimulating platform for knowledge-sharing and the exchange of forward-looking perspectives.

## Opening of Registration for the National Leadership Programs 2026

August 2025



Qatar Leadership Centre announced the opening of applications for the National Leadership Programs 2026, which ran from 5-20 August 2025. The programs attracted a distinguished pool of national talent, with the Centre receiving over 1,200 applications this year. Evaluation processes are currently underway to select the most qualified candidates.

## Closing Ceremony of the Second Edition of the Young Leaders Program

September 2025



Qatar Leadership Centre held a recognition ceremony to conclude the Young Leaders Program, which encompassed both the International Fellowship in collaboration with UNITAR and the Summer Camp in partnership with the American University of Beirut. The ceremony celebrated participants' achievements and milestones, with the attendance of H.E. Sheikh Dr. Abdulla bin Ali bin Saud Al Thani, Vice Chairman and Managing Director, along with members of the Board of Directors, the General Manager, alumni, families, and distinguished guests.

## Meeting with H.E. Mr. Olaf Mickelabst, Ambassador of the Kingdom of Norway - Rising Leaders Program

September 2025



Qatar Leadership Centre hosted H.E. Mr. Olaf Mickelabst, Ambassador of the Kingdom of Norway, in a session titled "Diplomatic Leadership and Beyond" with participants of the Rising Leaders Program. The discussion focused on key lessons from their educational visit to Norway, where they engaged with institutions dedicated to governance, sustainability, and innovation. The exchange highlighted knowledge gained from leading organizations and underscored opportunities for enhanced cooperation in leadership, development, and innovation.

## QLC Spotlight: IMF Delegation Session - Bridging Economic Theory and Policy in Qatar and Beyond

September 2025



As part of the QLC Spotlight series, Qatar Leadership Centre hosted Dr. Mark Gerard, Dr. Ken Miyajima, and Dr. Nathan Porter from the International Monetary Fund (IMF) for a session titled "IMF - Bridging Economic Theory and Policy in Qatar and Beyond." The session offered QLC alumni an opportunity to engage directly with the IMF team, gaining insights into economic perspectives on Qatar and the wider region, and exchanging ideas on the private sector's role in shaping the future.

## Meet A Leader Session with Ms. Mashael Ali Al-Hammadi

September 2025



Qatar Leadership Centre organized a “Meet a Leader” session featuring Ms. Mashael Ali Al-Hammadi, Assistant Undersecretary for Digital Government Affairs at the Ministry of Communications and Information Technology. She shared her expertise and leadership journey with participants of the Government Leaders Program. This session formed part of an ongoing series designed to enrich participants’ learning experiences through interactive dialogue with Qatari leaders.

## Open Discussion with H.E. Mr. Ahmed bin Saeed Al-Rumaihi

September 2025



In collaboration with the Alumni Association, Qatar Leadership Centre organized an “Open Discussion” session with H.E. Mr. Ahmed bin Saeed Al-Rumaihi, Director General of Qatar News Agency. He shared his professional and leadership experiences with QLC alumni. The session was part of a monthly series designed to foster communication and exchange of expertise by engaging prominent Qatari figures.

## Second Phase of the Evaluation Process - Team Performance Assessment - National Leadership Programs 2026

September 2025



Qatar Leadership Centre launched the second phase of the evaluation process for applicants to the National Leadership Programs 2026, focusing on team performance assessments. The aim was to evaluate candidates’ individual capabilities and competencies through a rigorous methodology. This phase was conducted from 14 to 25 September 2025.

## Launch of the Second Edition of the Qiyadat Program for the Development of Public School Leadership

September 2025



The Ministry of Education and Higher Education, in collaboration with the Qatar Leadership Centre and Harvard University, has launched the second edition of the Qiyadat Program aimed at developing the skills of public school leaders. The program engages 40 educational leaders, including school principals and their academic and administrative deputies. Its objective is to strengthen national capacities in school leadership, transfer leading international educational practices, and thereby contribute to improving student learning outcomes and promoting institutional excellence in public schools.

# Upcoming Events

## Second Edition of the Leadership Innovation Forum

November 2025



Under the patronage of H.E. Sheikha Al-Mayassa bint Hamad Al Thani, Chairperson of Qatar Leadership Centre, the Centre will organize the second edition of the Leadership Innovation Forum on 2 November 2025 under the theme "The Art of Decision-Making."

### Workshop: "AI Fundamentals for Leaders in the Public and Private Sectors"

In collaboration with the Massachusetts Institute of Technology (MIT), Qatar Leadership Centre will hold a workshop titled "AI Fundamentals for Leaders in the Public and Private Sectors" from 30 September to 6 October 2025. The workshop will be delivered in both Arabic and English.

### Launch of a series of legal workshops

Qatar Leadership Centre is organizing a series of legal workshops delivered by Dr. Abdulrahman Saad Al-Qahtani, taking place from 11 October to 15 November.

# Learning Journeys



## Learning Journey to the Republic of Rwanda - Government Leaders Program

August 2025



## Learning Journey to Estonia for the 'Qiyadat' Assistant Undersecretaries Program, in collaboration with the Civil Service and Government Development Bureau.

from to 25 to 29 August



# Our Partners



The Centre's approach is based on forming partnerships with reputable local and international institutions, as well as experts from diverse fields and government entities, to enhance the quality and relevance of its programs. These partnerships contribute to providing participants with an exceptional learning experience.

Follow us on the Qatar Leadership Centre website and social media platforms to stay updated with the latest news and updates.



YOU RISE ... QATAR SHINES

[www.qlc.qa](http://www.qlc.qa) [qlc.qa](https://www.instagram.com/qlc.qa) [qlc.qa](https://www.linkedin.com/company/qlc.qa)